
Voorzitter: Bukman

Tegenwoordig zijn 145 leden, te
weten:

Adelmund, Aiking-van Wageningen,
Apostolou, Van Ardenne-van der
Hoeven, Assen, Augusteijn-Esser,
Bakker, Beinema, Van den Berg,
Biesheuvel, Bijleveld-Schouten,
Blaauw, Blauw, Van Blerck-
Woerdman, Bolkestein, Van den Bos,
Van Boxtel, Bremmer, Bukman, M.M.
van der Burg, V.A.M. van der Burg,
Van de Camp, Cherribi, De Cloe,
Cornielje, Crone, Dankers, Van Dijke,
Dijksma, Dijksman, Dittrich, Van den
Doel, Doelman-Pel, Duivesteijn,
Essers, Feenstra, Fermina, Gabor,
Van Gelder, Van Gijzel, Giskes, De
Graaf, De Haan, Van Heemskerck
Pillis-Duvekot, Van Heemst, Van der
Heijden, Hendriks, Hessing, Hillen,
Hoekema, Van der Hoeven, Hofstra,
Van Hoof, Hoogervorst, De Hoop
Scheffer, Ten Hoopen, Houda, Huys,
Janmaat, Jeekel, De Jong, Jorritsma-
van Oosten, Kalsbeek-Jasperse,
H.G.J. Kamp, M.M.H. Kamp, Keur,
Klein Molekamp, Koekkoek, De
Koning, Korthals, Lambrechts,
Lansink, Leerkes, Leers, Liemburg,
Lilipaly, Van der Linden, Luchtenveld,
Marijnissen, Mateman, R.A. Meijer,
Th.A.M. Meijer, Middel, Van
Middelkoop, Mulder-van Dam, Van
Nieuwenhoven, Nijpels-Hezemans,
Noorman-den Uyl, Oedayraj Singh
Varma, Oudkerk, Van Oven,
Passtoors, Poppe, Rabbae, Rehwin-
kel, Reitsma, Remkes, Van Rey, Van ’t
Riet, Rijpstra, Roethof, Van Rooy,
Rosenmöller, Rouvoet, Scheltema-de
Nie, Schimmel, Schutte, Sipkes,
Smits, Soutendijk-van Appeldoorn,
Stellingwerf, Sterk, Van der Stoel,
Swildens-Rozendaal, Terpstra, Van
Traa, Valk, Ter Veer, Te Veldhuis,
Verbugt, Verhagen, Verkerk,

Versnel-Schmitz, Verspaget,
Visser-van Doorn, Vliegenthart, Van
der Vlies, Van Vliet, H. Vos, M.B. Vos,
O.P.G. Vos, Voûte-Droste, B.M. de
Vries, J.M. de Vries, Wallage, Van
Walsem, Van Waning, Weisglas, Van
Wingerden, Witteveen-Hevinga,
Wolffensperger, Wolters, Woltjer,
Ybema en Van Zijl,

en de heer Van Mierlo, vice-minister-
president, minister van Buitenlandse
Zaken, mevrouw Sorgdrager,
minister van Justitie, mevrouw
Jorritsma-Lebbink, minister van
Verkeer en Waterstaat, de heren
Melkert, minister van Sociale Zaken
en Werkgelegenheid, en De Grave,
staatssecretaris van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid.

©

De voorzitter: Zo te zien is het
zomerreces u goed bekomen, zodat
wij met frisse moed kunnen
beginnen aan het laatste jaar van
deze parlementaire periode. Dit jaar
is korter dan normaal en of er meer
te doen is dan normaal, moeten wij
nog zien. In ieder geval zullen wij
onze tijd hard nodig hebben.

Ik deel aan de Kamer mede, dat zijn
ingekomen berichten van verhinde-
ring van de leden:

Van Ardenne-van der Hoeven en
Duivesteijn, wegens bezigheden
elders, alleen voor de middag-
vergadering;

Van der Ploeg en Zijlstra, wegens
verblijf buitenslands, de gehele
week;

Zonneveld, wegens ziekte;

Dankers, alleen voor de avond-
vergadering, om gezondheids-
overwegingen.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: Wij zijn toe aan de
beëdiging van een nieuwe collega. Ik
geef het woord aan de heer V.A.M.
van der Burg tot het uitbrengen van
verslag namens de commissie voor
het Onderzoek van de Geloofsbrie-
ven.

De heer Van der Burg, voorzitter
der commissie: Mijnheer de
voorzitter! De commissie voor het
Onderzoek van de Geloofsbrieven
heeft de eer te rapporteren, dat zij na
onderzoek van de in haar handen
gestelde stukken eenparig tot de
conclusie is gekomen, dat de heer R.
Luchtenveld te Amersfoort terecht
benoemd is verklaard tot lid van de
Tweede Kamer der Staten-Generaal.
De commissie heeft derhalve de

eer voor te stellen hem als lid der
Kamer toe te laten, nadat hij de bij
de wet van 27 februari 1992, Stb.
120, voorgeschreven eden zal
hebben afgelegd.
De commissie verzoekt u,

voorzitter, de Kamer voor te stellen,
het volledige rapport in de Handelin-
gen op te nemen.

De voorzitter: Ik bedank namens de
Kamer de commissie voor haar
verslag en stel voor, dienovereen-
komstig te besluiten.

Daartoe wordt besloten.

(Het rapport is opgenomen aan het
eind van deze weekeditie.1

De voorzitter: De heer Luchtenveld
is in het gebouw der Kamer

99ste vergadering Dinsdag 26 augustus 1997

Aanvang 14.00 uur

Tweede Kamer Ingekomen stukken
26 augustus 1997
TK 99 99-6985



aanwezig. Ik verzoek de heer griffier
hem binnen te leiden.

Nadat de heer Luchtenveld door de
griffier is binnengeleid, legt hij in
handen van de voorzitter de bij wet
voorgeschreven eden af.

De voorzitter: Ik wens u geluk bij de
aanvaarding van uw ambt. Ik verzoek
u de presentielijst te tekenen – en dat
ook nooit te vergeten – en in ons
midden plaats te nemen.

De vergadering wordt enkele
minuten geschorst.

De voorzitter: Er is zojuist een
nieuw lid beëdigd, nu moeten wij
afscheid nemen van twee leden die
al geruime tijd deel uitmaken van de
Tweede Kamer. Ik heb de volgende
brief ontvangen van mevrouw Van
Rooy:

’’Geachte voorzitter,

Per 1 september ben ik benoemd tot
voorzitter van het college van
bestuur van de Katholieke Universi-
teit Brabant te Tilburg. Deze overstap
naar de universitaire wereld heeft tot
gevolg dat ik op die datum mijn
functie als lid van de Tweede Kamer
zal neerleggen. Dit betekent tevens
dat voor mij een einde komt aan een
periode van 13 jaar actieve politiek,
waarvan alles bijeen 4 jaar in deze
Kamer. In die 13 jaar heb ik met
plezier verschillende politieke
functies mogen vervullen. Juist
omdat ik enige jaren als bewindsper-
soon heb mogen functioneren, heb ik
het Kamerwerk des te meer leren
waarderen. Ik kijk daarom met
genoegen en dankbaarheid terug op
deze gevarieerde periode waarin ik
de publieke zaak heb mogen dienen.
Via u wil ik de collegae bedanken

voor de stimulerende en collegiale
samenwerking, ook over de
partijgrenzen heen. Tevens dank ik
de medewerkers van de Kamer die
het werk van Kamerleden zo
voortreffelijk ondersteunen. Ten
slotte wens ik de collegae het
allerbeste toe voor dit laatste
parlementaire jaar in deze periode en
ik hoop met velen van u de
plezierige contacten ook vanuit mijn
nieuwe werkkring te kunnen
continueren.’’

Van deze ontslagaanvrage heb ik
mededeling gedaan aan de voorzitter

van het Centraal stembureau en aan
de minister van Binnenlandse Zaken.
Ik stel voor, deze brief voor

kennisgeving aan te nemen.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Namens ons allen
dank ik mevrouw Van Rooy heel
hartelijk voor haar constructieve
bijdragen aan de vele debatten in de
Kamer, of het nu om grote of kleine
vliegvelden of om grote of kleine
medezeggenschap ging. Over dat
laatste onderwerp zal zij morgen nog
het woord voeren in het afsluitende
debat over de Wet op de onderne-
mingsraden.
Mevrouw Van Rooy heeft de

Tweede Kamer als lid en als
’’adviserend lid’’ leren kennen,
overwegende dat staatssecretarissen
adviserend lid van dit huis zijn, en
daar vaak gebruik van maken! Zo
heeft zij ons werk van verschillende
kanten leren kennen, en dat heeft
ongetwijfeld een grote bijdrage
geleverd aan de kwaliteit van wat zij
hier gedaan heeft.
In haar nieuwe functie zal zij wel

merken dat de Tweede Kamer zich
ook daarbij betrokken voelt. Wij
wensen haar veel succes in die
nieuwe functie en wij verwachten ten
stelligste dat zij de weg naar Den
Haag geregeld zal weten te vinden,
in het belang van de universiteit en
in ons belang. Wij zullen haar dan
graag opnieuw ontmoeten.

(Applaus)

De voorzitter: Verder heb ik een
brief gekregen van mevrouw
Dijksman, die als volgt luidt:

’’Mijnheer de voorzitter,

Op 1 september aanstaande word ik
benoemd als chef van het politie-
district Alblasserwaard-
Vijfherenlanden van het regionale
politiekorps Zuid-Holland-Zuid.
De reden waarom ik de Kamer

verlaat, is al veelvuldig aan de orde
geweest en ik heb er dan ook geen
behoefte aan, te herhalen wat reeds
is gezegd.
Aanvankelijk was het mijn plan, tot

aan de verkiezingen in 1998 als
politiewoordvoerder in deze Kamer
te blijven werken. Het aanbod om als
districtschef te gaan werken kwam
evenwel een aantal maanden
geleden al ter sprake. In overleg met

mijn fractievoorzitter heb ik besloten,
eerder dan voorzien weg te gaan.
De Amerikaanse politicoloog Key

heeft eens gezegd: Voters are not
fools. Ik wens u allen in dit huis van
harte het goede toe. Meer in het
bijzonder gaan mijn wensen uit naar
al diegenen onder u die de uitspraak
van Key in hun denken en doen
werkelijk serieus nemen.’’

Ook van deze ontslagaanvrage heb ik
mededeling gedaan aan de voorzitter
van het Centraal stembureau en aan
de minister van Binnenlandse Zaken.
Ik stel voor, deze brief eveneens

voor kennisgeving aan te nemen.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: Ook collega Dijksman
wensen wij alle succes in haar
nieuwe en zeer verantwoordelijke
functie. Zij heeft de afgelopen jaren
veel bijgedragen aan het werk van
deze Kamer en in het bijzonder aan
de portefeuille die zij zelf al
aangeduid heeft. Misschien heeft zij
meer bijgedragen dan zij zichzelf
realiseert. Afgezien van de politieke
taak waarvoor wij allen gekozen zijn,
heeft zij ook als mens in bijzondere
situaties laten zien hoeveel zij waard
is. Zij glimlacht, dus die boodschap
is helder. Ik had dit overigens
vernomen van mijn voorganger. Dus
het lijkt een geheimpje tussen
mevrouw Dijksman, de heer
Deetman en mij. U moet het nog
maar eens navragen.
Ik hoop dat onze collega in haar

nieuwe functie weinig Kamerleden
op haar weg zal vinden tegen wie zij
moet optreden. Ook hoop ik dat ze
veel Kamerleden zal ontmoeten die
samen met haar van gedachten
zullen wisselen over de toekomst van
de politie in Nederland. Tot slot hoop
ik dat ze door die contacten nog
regelmatig de weg naar Den Haag
kan vinden en dat ze in haar nieuwe
functie zeer veel voldoening zal
vinden, in het bijzonder tot heil van
de Alblasserwaard-Vijfherenlanden.

(Applaus)

De voorzitter: De overige ingeko-
men stukken staan op de lijst die op
de tafel van de griffier ter inzage ligt.
Op die lijst heb ik voorstellen gedaan
over de wijze van behandeling. Als
aan het einde van de vergadering
daartegen geen bezwaren zijn
ingekomen, neem ik aan dat de

Voorzitter

Tweede Kamer Ingekomen stukken
26 augustus 1997
TK 99 99-6986



Kamer zich met de voorstellen heeft
verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

Vragen van het lid Marijnissen aan
de staatssecretaris en de minister
van Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid, over het interview in de
Volkskrant van 21 augustus jl.
met de staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid over het armoedebeleid.

©

De heer Marijnissen (SP): Voorzitter!
Ik meen dat ik mag stellen dat het
met het land heel erg goed gaat. Met
de mensen in het land gaat het
aanzienlijk minder goed. Dat is
enerzijds te wijten aan het feit dat de
lonen en de uitkeringen systematisch
te laag worden gehouden en
anderzijds aan het feit dat steeds
meer voorzieningen zijn verslechterd
en de sociale zekerheid veranderd is
in asociale onzekerheid. De
tweedeling tussen arm en rijk wordt
steeds scherper. Waar een groeiende
groep miljonairs zich wentelt in
weerzinwekkende rijkdom, liggen om
de hoek de daklozen en wonen er
mensen in armoede, vereenzaamd
en verstoken van de waardigheid
waar zij ook recht op hebben.
Terwijl de economie draait als een

tierelier, de winsten almaar stijgen
en ons land een soort paradijs is
geworden voor investeerders zien we
dat voor velen gelijkwaardigheid en
solidariteit loze begrippen zijn
geworden. Ook onder dit paarse
kabinet zijn de inkomensverschillen
verder toegenomen, maar de
maatschappelijke weerzin tegen deze
ontwikkeling groeit met de dag. Ik
wijs op de wethouders van de grote
steden, inclusief die van de VVD, op
Divosa, de vereniging van directeu-
ren van sociale diensten, op de VNG
met wederom een VVD’er als
voorzitter, de FNV, het MKB, de
kerken en 60 gemeenteraden die in
moties een uitspraak hebben gedaan
over de hoogte van het sociaal
minimum.
Het zal duidelijk zijn dat de SP zeer

blij is met deze ontwikkeling. Zo
echter niet de staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid.
Hij zei verleden week in de Volks-
krant dat een verhoging van de

uitkeringen absoluut niet verstandig
is. Ik nodig de staatssecretaris graag
uit om die uitspraak in de Kamer
vandaag te herhalen en eens aan de
Kamer uit te leggen wat er onver-
standig is aan bijvoorbeeld het
voorstel van de SP om het wettelijk
minimumloon te verhogen met, om
te beginnen, 5% en het bedrag van 4
mld. dat daarvoor nodig is, weg te
halen bij de mensen die bulken van
het geld. Je kunt denken aan een
verhoging van de derde schijf, zoals
het was voor de operatie-Oort. Wat
is er onredelijk aan de stelling dat
iedereen in gelijke mate dient mee te
profiteren van de groeiende rijkdom?
Dit geldt ook voor 1 miljoen
huishoudens die leven van een
minimuminkomen.
Aan de minister van Sociale Zaken

is mijn vraag wie het armoedebeleid
doet in het kabinet. Ik weet dat het
kabinet altijd met één mond spreekt,
dus mag ik aannemen dat de
staatssecretaris namens de minister
heeft gesproken? Zo nee, dan hoor ik
hier vandaag graag de reactie op de
stellingen van de staatssecretaris in
het interview met de Volkskrant.
Kan de minister vandaag

bevestigen dat het kabinet voor de
huishoudens op het minimumniveau
slechts een verhoging van zegge en
schrijve van 1% voor het volgende
jaar op het oog heeft?

©

Staatssecretaris De Grave:
Voorzitter! Als ik het goed heb,
herhaalt de heer Marijnissen een
discussie die in de Kamer vlak voor
het zomerreces heeft plaatsgevon-
den. Dat blijkt uit de Handelingen,
die ik voor mij heb liggen, van het
debat tussen de minister van Sociale
Zaken en de heer Marijnissen over
de armoedenota, waarin de SP heeft
voorgesteld om het wettelijk
minimumloon met 5% te verhogen.
Vanzelfsprekend heb ik kennisge-

nomen van de verschillende
discussies over de armoedenota. Dat
geldt ook voor het debat in de Kamer
daarover. Geheel in lijn met het
kabinetsbeleid, dat in de armoede-
nota van 1997 is verwoord, en met
de uitspraken van de minister van
Sociale Zaken terzake heb ik dus dat
kabinetsbeleid verdedigd. Het zal de
heer Marijnissen bekend zijn dat ik
als lid van het kabinet van mening
ben dat het niet verstandig is om
over te gaan tot een generieke
verhoging van het uitkeringsniveau

vanwege de effecten daarvan op het
creëren van werkgelegenheid, met
name aan de onderkant van de
arbeidsmarkt. De discussie gaat
voortdurend over de vraag hoe je
een verstandig beleid voert waarbij
maximaal de gelegenheid wordt
geboden om uit die uitkeringssituatie
aan het werk te komen en tegelijk
zoveel mogelijk de inkomenssituatie
uit het armoedebeleid aan de
onderkant te versterken, niet via
generieke maatregelen maar door
middel van specifiek beleid. De wijze
waarop het kabinet dat volgend jaar
wil uitvoeren, zal ongetwijfeld bij
Prinsjesdag uitvoerig aan de orde
komen.

©

Minister Melkert: Mijnheer de
voorzitter! De heer Marijnissen
vraagt naar de bekende weg als hij
mijn oordeel wil weten over de
uitspraken van de staatssecretaris.
Welnu, die zijn in lijn met het
kabinetsbeleid in deze periode. Ik
had mij weliswaar een aanvulling
kunnen voorstellen op het interview,
maar vermoedelijk was dat wegens
gebrek aan redactionele ruimte niet
geplaatst.
Die aanvulling had duidelijk

kunnen maken dat de veronderstel-
ling van de heer Marijnissen, dat de
inkomensverschillen in deze periode
enorm gegroeid zijn, onjuist is. Dit
geldt ook voor de veronderstelling
dat de uitkeringen niet omhoog zijn
gegaan. De uitkeringen zijn drie
achtereenvolgende jaren omhoogge-
gaan, 1998 meegerekend. Dat is
gebeurd door de uitkeringen te
koppelen aan de gemiddelde
contractloonontwikkeling. De heer
Marijnissen weet dat het lang
geleden is dat dit gebeurd is. Het is
ook niet vanzelfsprekend; het heeft
ook te maken met het draagvlak, het
aantal mensen dat werkt. Op basis
daarvan is de koppeling al dan niet
mogelijk. Wie dit als vanzelfsprekend
beschouwt, vergist zich echter zeer.
De noodzaak bestaat namelijk dat het
eerst opgebracht moet worden
voordat het aan de mensen kan
toekomen die er recht op hebben.
Voorts zijn dit niet alleen de jaren

van de koppeling, maar ook van de
koppeling-plus vanwege alle
maatregelen die het kabinet daar
bovenop heeft genomen, aangekon-
digd in verband met de begroting
voor 1998. De heer Marijnissen zal
opkijken van de optelsom van deze

Voorzitter
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